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گام به گام با سامانه املاک و اسکان؛

صدور دسته چک از ۳۰ دی منوط به ثبت اطلاعات در این سامانه
گروه اقتصادی - بنابر اعلام بانک مرکزی، صدور دسته چک در سامانه صیاد از ۳۰ دی ماه منوط به ثبت اطلاعات 
در سامانه املاک و اسکان است. آخرین آمار رسمی در مورد خانه های خالی به سر شماری نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵ 
بازمی گردد که بر اساس این بررسی بیش از ۲ میلیون خانه خالی شناسایی شده است. همچنین بنابر گفته مسئولان وزارت راه 
و شهرسازی در کشور ما حدود ۳۱ درصد از مردم مستأجر هستند و بقیه مالک هستند و ۸ درصد هم در خانه های سازمانی 
زندگی می کنند، در حالی که این عدد در کشور های دیگر بیشتر از کشور ما است؛ البته ۳۱ درصد متوسط کشوری است 
و در کلان شهر تهران بالغ بر ۵۱ درصد از شهروندان تهران مستأجر هستند. همچنین بر اساس قانون مالیات های مستقیم 
افراد موظف هستند که محل سکونت خود را در سامانه ملی املاک و اسکان کشور ثبت کنند و بر اساس ماده ۱۶۹ مکرر 
همین قانون، چنانچه افراد محل سکونت خود را در این سامانه اظهار نکنند باید مشمول محرومیت هایی از جمله دریافت 
خدمات بانکی شوند. سه سالی است که از راه اندازی سامانه املاک و اسکان می گذرد و به گفته مسئولان مربوطه بیش از 
۲۰ دستگاه به سامانه املاک و اسکان کشور متصل هستند، اما برخی از دستگاه ها نیز همچنان به این سامانه متصل نشده اند.

اتصال  بین سامانه صیاد بانک مرکزی و سامانه ملی املاک و اسکان برقرار است
اتصال شبکه بانکی به سامانه املاک و اسکان که حوالی اردیبهشت ماه امسال خبر آن مطرح شد و سرانجام این اتصال 
نهایی شــد و در همین رابطه هم آمنه نادعلیزاده مدیر اداره توســعه و تدوین مقررات نظام های پرداخت بانک مرکزی در 
گفت و گو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان بیان کرده بود: خدمت دسته چک به عنوان خدمت پایلوت در نظر گرفته شده 
است و بناست در دو فاز این اقدام عملیاتی شود. فاز نخست فاز آزمایشی و اطلاع رسانی و فاز دوم اقدام بسیار سختگیرانه 
خواهد بود. در فاز نخست در زمانی که بناست دسته چک تخصیص داده شود سامانه صیاد به سامانه ملی املاک و اسکان 
کشور مراجعه و بررسی می کند که آیا فرد محل سکونت خود را ثبت کرده یا خیر و اگر فرد محل سکونت را ثبت نکرده 
باشد دسته چک را برای مشتری صادر می کند ولی به بانک اطلاع رسانی می کند که این فرد در سامانه املاک و اسکان محل 

سکونت خود را اظهار نکرده است و بانک هم متقابلا وظیفه دارد این موضوع را به مشتری اعلام کند.
نادعلیزاده همچنین بیان کرد: در فاز دوم که مقداری اقدام سختگیرانه تر خواهد بود؛ بعد از طی شدن دوره آزمایشی 
قاعدتا اگر فرد کماکان محل ســکونت خود را اظهار نکند از دریافت خدمت دســته چک محروم خواهد شد و در واقع 

دریافت خدمت دسته چک منوط به ثبت محل سکونت در سامانه ملی املاک و اسکان کشور خواهد بود.
او در نهایت افزود: به لحاظ فنی ارتباط بین سامانه صیاد بانک مرکزی و سامانه ملی املاک و اسکان کشور برقرار شده 

و اقدامات فنی صورت گرفته است و این دو سامانه به لحاظ سرویسی با یکدیگر مچ شدند.
صدور دسته چک از ۳۰ دی با ثبت اطلاعات در سامانه ملی املاک و اسکان

حالا روز گذشته بنابر بر اعلام بانک مرکزی صدور دسته چک در سامانه صیاد از تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۴۰۳ منوط به 
تطابق کدپستی و کد ملی مشتریان شبکه بانکی با اطلاعات مندرج در سامانه ملی املاک و اسکان شده است. این موضوع 
در راستای اجرای تکلیف قانونی مندرج در تبصره ۸ الحاقی ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم مبنی بر منوط سازی 
ارائه خدمات بانکی به احراز نشانی محل اقامت اشخاص و الزام خوداظهاری املاک تحت تملک و تحت اقامت اشخاص 
حقیقی در سامانه ملی املاک و اسکان کشور انجام می شود.عرضه های خانه های خالی و پاسخ به تقاضا ها که پیش از این 
اقبال شاکری نماینده مجلس اعلام کرده بود: شناسایی خانه های خالی از طریق ثبت نام در سامانه املاک و اسکان، نقش 
بسیار موثری در بهبود وضعیت بازار مسکن دارد و باعث می شود که بخش عمده ای از مشکلات در حوزه مسکن به ویژه 
بازار اجاره کنترل شود.  دولت باید با همکاری تمامی دستگاه ها هرچه سریع تر این موضوع را پیگیری و دنبال کند تا از 
این طریق بتوانیم سوداگران و دلالان را حذف کنیم و از سوی دیگر عرضه این واحد ها به بازار مسکن، می تواند بخش 
زیادی از مشکلات مسکن را در کشور برطرف کند و به تقاضا ها پاسخ دهد.در نهایت گفتنی است، بنابر اعلام مسئولان و 
کارشناسان مربوطه شناسایی خانه های خالی به کمک سامانه املاک و اسکان می تواند به بهبود وضعیت مسکن، افزایش 
عدالت اجتماعی و توسعه پایدار شهری کمک کند بحثی که می طلبد دستگاه های مختلف هم در اتصال خود به این سامانه 

اهتمام ویژه ای داشته باشند.

 
گــروه اقتصادی  - کــم اظهاری در 
صادرات یکی از آســیب هایی است که در 
ســال های گذشته به دنبال اعمال نرخ های 
دســتوری در بازار ارز رخ داده و بررسی ها 
نشــان می دهد فقط در یک سال ۵ میلیارد 
دلار کــم اظهاری صــورت گرفته و منابع 
حاصل از صادرات به کشــور بازنگشــته 

است.
فعالان اقتصادی در ســال های اخیر 
همواره از اعمال نرخ های دستوری در بازار 
ارز چــه در قالب ارزهای ترجیحی و یارانه 
ای و چه از محل ارز نیمایی گلایه داشتند و 
آن را عاملی برای بروز فســاد و رانت ارزی 
قلمداد می کردند؛ رویه ای که اکنون خود را 
به اشکال مختلف نشان داده که کم اظهاری 
در صادرات، اشتیاق برای واردات بیشتر و 
تشــکیل صف ثبت سفارش برای دریافت 

ارز ارزان از جمله تبعات آن است.
از این رو یکی از برنامه هایی که دولت 
چهاردهم برای کاهش رانت های ناشی از ارز 
چندنرخی در پیش گرفته، حذف تدریجی 
ارز نیمایی و ایجاد بازار شــفاف و کارآمد 
ارز تجاری اســت که می تواند از مفاسدی 

کــه در نرخ های متعدد ارز خصوصا در ارز 
نیمایی برای برخی واردکنندگان با استفاده 
از بیش اظهاری واردات و صادرکنندگان با 
کم اظهاری واردات نهفته اســت، به شدت 

کاسته و در نهایت به صفر متمایل کند.
در این رابطه ســوم دی ماه عبدالناصر 
همتی که به همراه رئیس کل بانک مرکزی 
در کمیسیون اقتصادی مجلس حضور یافته 
بود، با بیان اینکه اختلاف بین ارز نیمایی و 
بازار حدود ۲۰ هزار تومان است، چنین گفته 
بود: سال گذشته طبق گزارش بانک مرکزی 
۵۰ میلیارد دلار واردات نیمایی داشتیم یعنی 

هزار میلیارد تومان رانت داده ایم.
وزیر امور اقتصاد و دارایی بر این نکته 
تاکید داشت که ما دلار را ۴۰ هزار تومان می 
دهیــم ولی خیلی از کالاها با نرخ ۷۰ تا ۸۰ 
هزار تومــان در بازار می چرخد، این رانت 
ارزی صــادرات را کم و در مقابل واردات 
را زیاد نشــان می دهد؛ با این روش باعث 

شــدیم صــادرات و ارزآوری از این محل 
کاهش یابد.

وی بر این نکته تاکید داشت که درصد 
قابل توجهــی از ارز حاصل از صادرات به 
کشــور باز نمی گردد. در همین خصوص 
پژوهشــکده پولی و بانکی بانک مرکزی 
در گزارشــی به بررسی برآورد کم اظهاری 
صادرات در ایــران پرداخته و تاکید کرده 
اســت که تفــاوت بالای نــرخ ارز نیما و 
آزاد ســبب شده تا کم اظهاری صادرات در 
سال های گذشــته رواج یابد و حتی میزان 
کم اظهــاری صادرات در ۱۴۰۱ را معادل ۵ 

میلیارد دلار برآورد کرده است.
در گزارش پژوهشکده پولی و بانکی 
با تأکید بر اینکه کم اظهاری صادرات یکی 
از روش های فرار سرمایه است که همزمان 
می تواند پولشــویی و فرار مالیاتی نیز تلقی 
شــود، تاکید شده اســت: مهمترین عامل 
اثرگــذار در کم اظهاری صادرات اختلاف 

نرخ ارز ســامانه نیما و نــرخ ارز بازار آزاد 
اســت. پژوهشــکده پولی و بانکی ملاک 
برآورد نرخ کم اظهــاری برای ۶ ماهه دوم 
۱۳۹۷ به بعد را اختلاف بیش از ۱۰ درصدی 
بیــن قیمــت ضمنی دو مرجــع داده های 
کم اظهــاری عنوان کرده و نرخ کم اظهاری 
در نیمه دوم ســال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ را به 
ترتیب ۴.۷ درصد و ۶.۶ درصد برآورد کرده 
اســت. بر این اساس در سال های ۱۳۹۹ و 
۱۴۰۰ میانگین کم اظهاری بین ۷.۵ درصد 
تــا ۸ درصد بــوده و در ســال ۱۴۰۱ نرخ 
کم اظهاری صادرات افزایش محسوســی 

داشته و به ۱۲.۱ درصد رسیده است.
درآمد ۵ میلیــارد دلاری برخی 

صادرکنندگان
بنابرایــن اگر این نــرخ کم اظهاری 
صادرات را به کل صادرات غیرنفتی تعمیم 
دهیم، مبلغی کــه از کم اظهاری صادرات 
حاصل می شــود، به بیش از ۵ میلیارد دلار 

می رسد که رقم قابل توجهی است.
برآوردها نشان می دهد در دوره هایی 
مانند پاییــز ۱۳۹۹ که اختلاف این دو نرخ 
ارز آزاد و نیمایی به حداقل رسیده بود، نرخ 
کم اظهاری صادرات نیز به صفر رسیده و در 
دوره هایی مانند زمستان ۱۴۰۱ که اختلاف 
این دو نرخ ارز )نیمایی و آزاد( بیشتر شده، 
نرخ کم اظهاری صــادرات نیز به صورت 
فزاینده بیشــتر شده و به بیش از ۱۵ درصد 

رسیده است.
کارشناســان پولی و بانکی معتقدند 
در شــرایط فعلی کــه داده های حوزه های 
مختلف ثبت می شوند، یکی از اصلی ترین 
و کارآمدترین روش های مقابله با تخلفات 
کم اظهاری صادرات اســتفاده از داده های 

حوزه های مختلف است.
بهره گیری از داده های ســامانه جامع 
تجارت، داده های بین المللی و قیمت های 
جهانی، اطلاعات شــرکت های بورسی و 

ســایر مجموعه داده ها در کنار یکدیگر به 
خوبی می تواند موارد ثبت شده غیرنرمال را 
شناســایی و تا حد زیادی از ثبت نادرست 

صادرات و واردات جلوگیری کند.
همکاری گمرک با مرکز اطلاعات 
مالی، سازمان مالیاتی و بانک مرکزی
مســئله اظهار نادرســت صادرات و 
واردات تخلفی است که نیازمند همکاری 
دســتگاه های متعددی اســت. با توجه به 
ماهیت کار علاوه بر گمرک، دســتگاه های 
دیگــری مانند مرکز اطلاعــات مالی )به 
دلیل ماهیت پولشــویی(، سازمان مالیاتی 
)به واســطه اینکه عمل فرار مالیاتی تلقی 
می شود و بانک مرکزی )به دلیل دسترسی به 
داده های ارزی و تخصیص ارز( نیز در این 
حوزه دخیل هستند و به کارگیری ظرفیت 
تمام این دستگاه ها می تواند مبارزه با چنین 

تخلفی را تسهیل کند.
آغاز ســامانه نیما از شهریور 

۱۳۹۷
به دلیل اعمال تحریم های بین المللی 
و جهش هــای ارزی متعدد در ســال های 
اخیر، نظام ارزی در کشور به منظور کنترل 
بازار ارز چندنرخی شــده و از شــهریور 
۱۳۹۷ صادرکننده ها ملزم به بازگشــت ارز 
صادراتی و فروش آن در سامانه نیما شدند 
که نرخ آن از نرخ بازار آزاد کمتر اســت.از 
این رو، انگیــزه برای کم اظهاری صادرات 
برای صادرکننده ها ایجاد شــده است؛ در 
شهریور ۱۳۹۷ الزام بازگشت ارز صادراتی 
طی دستورالعملی ابلاغ شد. قبل از الزام به 
بازگشت ارز صادراتی در شهریور ۱۳۹۷، 
کم اظهاری قابل توجهی وجود نداشــت و 
قابــل اغماض بود اما با روی کار آمدن نیما 

شرایط تغییر کرد.
آمارها گویای آن است که کم اظهاری 
صــادرات در ســال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ حدود 
۲.۲ میلیارد دلار برآورد شــده که این میزان 
در ســال ۱۴۰۰ به ۳.۱ میلیارد دلار رسیده 
و در ســال ۱۴۰۱ بــا توجه به افزایش نرخ 
کم اظهــاری، میزان کم اظهــاری صادرات 

بالای ۵ میلیارد دلار برآورد می شود.

تفاوت نرخ آزاد و نیمایی سبب شد؛

رانت ۵ میلیارد دلاری صادرکنندگان از محل کم اظهاری در یک سال

گروه اقتصــادی - یک نماینده 
مجلس شــورای اســلامی گفت: در 
شــرایطی که تولیدکننده به ناچار مواد 
اولیــه را با نــرخ آزاد تهیــه می کند، 
صــادرات در بــازار نیمایی و با توجه 
به قیمت گذاری دستوری امکان پذیر 

نیست.
جعفــر قــادری نماینده مجلس 
شورای اسلامی در رابطه با لزوم حذف 
قیمت گذاری دستوری اظهار کرد: در 
قانون برنامه هفتم توسعه و قانون تأمین 
مالی تعیین کردیم که دولت حق ورود به 

قیمت گذاری دستوری ندارد و فقط در 
مواردی این حق برای دولت محفوظ 
اســت که تولیدکننــده از ارز دولتی 
اســتفاده کند و آنجا حتماً باید قیمت 
گــذاری صورت گیرد. در اصل جایی 
که برای تولیدکننده رانت ایجاد می کند 
 امــکان و حق قیمت گــذاری وجود 
نــدارد. وی عنوان کرد: قیمت گذاری 

تأثیر مســتقیم روی رانت دارد. یکی 
از معضلاتی که این سیســتم ارزی را 
مختل کرد این بود که تولیدکننده های 
واحدهــای هیدروکربنی و واحدهای 
قیر می گفتند درست است که مواد اولیه 
با قیمت پایه در بورس عرضه می شود 
ولی بــا توجه بــه ظرفیت های ایجاد 
شده در کشور که چند برابر مواد اولیه 

موجود در کشــور است و در شرایط 
رقابتی، مواد به گونه ای عرضه می شود 
که ناچار هستیم مواد اولیه را با نرخ ارز 
آزاد تهیه کنیم اینکــه زمان صادرات، 
دولت می گوید بایــد در بازار نیمایی 

عرضه شود، شدنی نیست.
قــادری تاکید کرد: در نهایت این 
از بین می برد.نــوع قیمت گذاری، زمینه صادرات را 

گــروه اقتصــادی - جامعه 
دیرپای ایرانی هم نشان داده است اگر 
اطمینان داشته باشد پول و اعتبارات 
خیریــه ای که پرداخــت می کند )یا 
منافعی که از دست می دهد( به دست 
افراد نیازمندتر جامعه می رسد، حتماً 
در ایــن کار مشــارکت و همراهی 

خواهد کرد.«
ســخنگوی دولــت نوشــت:  
»ســاختار و نظام تعریف شــده در 
دهک بنــدی یارانه هــا، بعد از یک 
دهــه نیازمنــد تغییــر اســت. زیرا 
شــاخص های اقتصادی و اجتماعی 
تغییر کرده و با شاخص های یک دهه 
گذشته نمی توان میزان توانایی مالی 
افراد جامعه را ســنجید. از همین رو 
وزارت تعاون نیز موظف شده است 
تا با تعریف این شــاخص ها، افرادی 
را کــه توانایــی مالی بالایــی دارند 
شناســایی کند تا از فرآیند دریافت 
یارانه ها حذف شوند. اما این اتفاق با 

کدام منطق صورت می گیرد؟
یــک واقعیت مهم بــرای همه 
دولت ها وجــود دارد مبنی بر اینکه 
منابع دولت ها نامحدود نیســت. در 
کنــار محدودیت منابــع دولت ها، 
ســازوکار پرداخت یارانه نقدی هم 
در همه دولت هــای جهان با هدف 
حمایت از جامعه پایه گذاری شــده 

است. براساس این دو واقعیت، لازم 
است تا حد امکان بیشترین حمایت 
از آســیب پذیرتریــن بخش جامعه 
صورت بگیرد. ایــن نگاه با رویکرد 
ارائــه یارانــه برابر به همــه جامعه 

متفاوت است.
دو خانواده ســه نفره را در نظر 
بگیریــد. هر دو خانواده در یک نقطه 
محــروم زندگی می کننــد و درآمد 
ماهانه نزدیک به ۳ تا ۶ میلیون تومان 
دارند. خانــواده اول در همان محل 
باقــی مانده و خانــواده دوم برای به 
دســت آوردن فرصت های شــغلی 
بهتــر، نقل مکان کرده و در شــرایط 
دیگــر فرصت کارکــردن دو نفر از 
اعضــای خانواده بــرای آنان فراهم 

می شود.
با ایــن تغییــر درآمدهای این 
خانــواده به ۲۰ تــا ۳۰ میلیون تومان 
افزایش می یابد. طبیعتاً خانواده دوم 
به ناچار بخشــی از ایــن درآمدها را 
باید از دســت بدهد تا فرصت های 
شغلی خود را حفظ کند. هزینه هایی 
مانند حمل و نقل و اجاره مســکن که 
در محــل زندگــی ابتدایی برای این 

خانــواده هزینه چندانی نبود. در این 
شــرایط، یارانه ۳۵۰ هــزار تومانی 
تقریباً ۵ تا ده درصد از درآمد خانواده 

اول است.
اما برای خانــواده دوم کمتر از 
۲ درصد اســت. حالا قرار است شما 
منابــع محدود خودتان را بین این دو 
خانواده تقســیم کنید. اینجا سه تفکر 
در مقابل هم قرار می گیرند. تفکر اول 
معتقد اســت به دولت هیچ ارتباطی 
نــدارد تا از ایــن خانواده ها حمایت 
کند. از نگاه این عده، این کار مصداق 
دخالت دولت در جامعه و بازار است 
و نبایــد ایــن کار را بکند. نتیجه این 
تفکر به گســترده تر شدن »نابرابری« 

در جامعه منجر می شود.
تفکــر دوم معتقد اســت منابع 
محــدود باید به صورت یکســان به 
همه پرداخت شود. از نگاه این تفکر 
عدالــت یعنی »برابــری«. این تفکر 
برابری طلــب، در عمــل در جوامع 
کمونیستی با شکســت و فروپاشی 
روبه رو شــد. زیــرا واقعیتی به نام 
محــدود بودن منابع دولتی را در نظر 
نمی گرفت و توجه نداشت که در این 

رویکرد آنچه در عمل اتفاق می افتد، 
توزیع فقر خواهد بود.

امــا تفکر ســوم معتقد اســت 
دولــت باید بیشــترین حمایت را از 
کســانی انجام دهد که آسیب پذیری 
بیشــتری دارند. مطابق این تفکر، از 
میان دو خانواده فرضی بحث شــده 
در اینجــا، حمایت دولت از خانواده 
اول می توانــد به بهبود محســوس 
کیفیــت زندگی او منجر شــود، اما 
همیــن حمایت در خانواده دوم تأثیر 
چندانی نخواهد داشت. این وضعیت 
را در ابعاد بزرگ تر هم می توان دید.

هیچ دولتــی نمی تواند مدعی 
شــود می تواند فقر را به طور کامل از 
بین ببرد. منابع و امکانات هیچ دولتی 
هم بــه این اندازه نیســت که بتواند 
به لحاظ اقتصادی فقــرا را به اندازه 
مرفه ترین بخش جامعه بالا بکشد. بر 
همین مبنا تلاش دولت چهاردهم این 
اســت که »درصد نابرابری« و »میزان 

نابرابری« را کاهش دهد.
بــرای ایــن منظــور وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی درحال 
تدوین ســازوکاری است تا از طریق 

»آزمون وســع« و با تکیه بر ابزارها و 
تکنولوژی هایــی که امروز در اختیار 
ما قرار دارد، جامعه هدف دقیق تری 
برای حمایت های دولتی تعیین کند. 
از همین رو ۶ شــاخص تعریف شده 
اســت تا برمبنــای آن دهک بندی ها 
بازتنظیــم شــده و کســانی کــه از 
درآمدهای بالاتری برخوردار هستند 
از دریافــت یارانه حذف شــوند تا 
دولــت بتواند کمک بیشــتری را به 
آســیب پذیرترین بخش جامعه ارائه 
کند. جامعه دیرپای ایرانی هم نشــان 
داده اســت اگر اطمینان داشته باشد 
پول و اعتبارات خیریه ای که پرداخت 
می کنــد )یــا منافعی که از دســت 
می دهد( به دســت افــراد نیازمندتر 
جامعه می رســد، حتمــاً در این کار 

مشارکت و همراهی خواهد کرد.«

جعفر قادری نماینده مجلس شورای اسلامی ؛

قیمت گذاری دستوری مانع صادرات است

سخنگوی دولت اعلام کرد:

طرح جدید وزارت رفاه برای بازتعریف یارانه ها

اسحـق ارزانـی

گــروه اقتصادی -بــه گزارش 
ســازمان بورس حجت اله صیدی در 
نشست هم اندیشی با شرکت های سبد 
گردان ضمن اشاره به اهمیت صنعت 
ســبد گردانی در بازار ســرمایه گفت: 
در دهــه ۷۰ و اوایل دهه ۸۰ حســرت 

نداشتن سبد گردانی را می خوردیم.
به گفته صیدی، کشورهایی موفق 
شدند که توانستند اندازه بازار سرمایه 
را به انــدازه تولیــد ناخالص داخلی 
)GDP( برســانند. بر این اساس اگر 
می خواهیم اقتصاد رشد کند باید ارزش 
بازار ســرمایه ایران نیــز بیش از چهار 
برابر شــود. ارزش بازار سهام در حال 
حاضر بیش از ۱۰۰۰۰ همت است. او 
با بیان اینکه نگاه به تأمین مالی، در بین 
سیاســتگذاران عوض شده و در بدنه 

دستگاه های تصمیم گیر اقتصاد، به ویژه 
در بانک مرکزی، نگاه تأمین مالی بلند 
مدت به بورس معطوف شــده، گفت: 
اگر بتوانیم عرضه های اولیه را افزایش 
دهیــم هم بازار بزرگ تر و هم کاراتر و 

دارای عمق بیشتر خواهد شد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار اضافه کــرد: افزایــش تعداد 
عرضه های اولیه و سبدگردان ها باعث 
طراوت بازار ســرمایه خواهد شــد. 
صیدی افزود: ریســک، مفهوم بسیار 
مهمی در بازارهای مالی اســت و باید 
توجــه ویژه ای به ریســک و رعایت 

قوانین برای مدیریت ریسک داشت.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با تأیید برخی دغدغه های فعالان 
صنعت ســبد گردانی گفت: سازمان 
بورس آماده اســت بــا منعطف کردن 
قانــون و اصــلاح آن در هیأت مدیره 

سازمان بورس و شورای عالی بورس، 
به توســعه صنعت سبد گردانی کمک 

کند.
صیــدی ادامه داد: یکی از دغدغه 
من این است که در پایان دوره ماموریتم 
در اداره سازمان بورس، بازار سرمایه ای 
بزرگ تر و کاراتــر را به مدیران بعدی 
بازار تحویل دهم، بر این اساس توسعه 
بازار، در کنار توجه به ریسک و رعایت 
قوانین و مقــررات در اولویت ما قرار 

دارد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار افزود: در بــازار پول، وظایف 
بانک ها به صورت ویژه مشخص شده، 
همین تقســیم کار در بازار سرمایه نیز 
می توانــد رخ دهد و وظایف نهادهای 

مالی به صورت ویژه مشخص شود.
صیدی با تاکید بر ایجاد کارگروه 
برای رفع مشکل صنعت سبد گردانی 

گفت: ایــن کارگروه با نظر فعالان این 
صنعت انتخاب شده و به بررسی روند 
دغدغه های فعالان این صنعت پرداخته 

می شود.
او، در پاسخ به درخواست تشکیل 
کانون سبدگردان ها، تاکید کرد: نباید با 
ایجاد کانون های متعدد، به موازی کاری 
دامن بزنیم و نقش کانون های موجود را 

کم اثر کنیم. رئیس سازمان 
بــورس و اوراق بهــادار 
افزود: انتظار این است که 
پرچم داران  سبدگردان ها 
تحلیل در بازار ســرمایه 
باشــند نه این که در برخی 
از مــوارد از هیجان هــای 
بازار پیروی کنند. صیدی 
ادامه داد: سبدگردان ها ایده 

خود را برای توسعه ابزار بازار سرمایه به 
سازمان بورس بدهند، سازمان از ایده ها 

استقبال می کند.
صیــدی گفت: در بــازار رقابتی 
باید قوی شــد و اندازه )مارکت کپ( 
شرکت را بالا برد. سبدگردان ها هم باید 
در بازار رقابتی وضع خود را بهتر کنند، 

امید است با بزرگ تر شدن بازار سرمایه 
وضعیت سبد گردان ها نیز بهتر شود.

ضرورت رشد سبد نهادهای 
مالی

رضا عیوض لــو، معاون نظارت 
بــر نهادهای مالی ســازمان بورس و 
اوراق بهــادار نیز در ادامه، گفت: امروز 
ســرمایه گذاری  پانصدمین صندوق 

مجوز گرفت و در چند سال اخیر رشد 
بسیار خوبی را شاهد بودیم ولی هنوز 
سبد نهادهای مالی کوچک است و جا 
برای رشــد بسیار وجود دارد. او، ادامه 
داد: رویکرد ما در سازمان بورس کمک 
به رشد صنعت سبد گردانی است ولی 
باید الزامات مدیریت ریسک نیز رعایت 

شود. او افزود: میزان سرمایه در نهادهای 
مالی بسیار مهم است و یکی از راه های 
بزرگ شــدن صنعت ســبد گردانی، 

افزایش سرمایه شرکت ها است.
اصلاح قوانین

حمیــد یاری، عضو هیأت مدیره 
ســازمان بورس و اوراق بهادار نیز در 
ادامه گفت: اتفاقات ســال ۹۹ بورس 
نشان می دهد نگاه ها باید به 
سمت سرمایه گذاری غیر 
مســتقیم معطوف شود، تا 
سرمایه گذاران غیر حرفه ای 

آسیب کمتری ببینند.
او افزود: بدنه شــاغل 
در ســبد گــردان جوانان 
بــا انگیــزه ای هســتند، 
فعالان  و  پیشکســوت ها 
صنعت ســبد گردانی بایــد با هدایت 
بدنــه جوان از ریســک های احتمالی 
جلوگیــری کنند، بازار زمانی رشــد 
می کند که فعالان آن رشــد کنند. یاری 
گفت: با توسعه فناوری های جدید مانند 
هوش مصنوعی و نرم افزارهای جدید 
می توان با اســتفاده از نیروی انســانی 

کم تر فعالیت ها را بهینه تر کرد. او تاکید 
کرد: هیأت مدیره ســازمان بورس در 
چارچــوب مقررات آمــاده کمک به 

سبدگردان ها است.
چالش سبدگردان ها

در حاشــیه این نشست، تعدادی 
از حاضران به بیــان دغدغه های خود 
پرداختند. در این میان کوروش شمس، 
عضــو هیأت مدیره کانــون نهادهای 
سرمایه گذاری ایران، با اشاره به موانع 
متعدد موجود در فرآیند تأسیس و اخذ 
مجوز صندوق های ســرمایه گذاری، 
گفت: نکته بســیار پرتکرار تشــکیل 
کد ســبد گردانی اســت، با توجه به 
مشتری های شهرستانی و حقوقی انتظار 
است فرایند الزام امضای خیس مرتفع 
شــده و امضاها دیجیتال شود. مهدی 
دلبری، مدیرعامل سبد گردان هیوا هم 
در ادامه با بیــان این که باید اختیارات 
کانون نهادهای ســرمایه گذاری ایران 
افزایش یابد، گفــت: کانون می تواند 
امانــت دار ســازمان بورس باشــد تا 
فرآیندها با سرعت بیشتری انجام گیرد. 
نکته بعدی لزوم افزایش جذابیت سبد 
گردانی است، هزینه های سبد گردانی 
بســیار بالاست و هزینه مدیریت سبد 
باید کاسته شــود و هزینه نرم افزار به 

شدت کاهش یابد. 
او افزود: باید با هزینه کمتری سبد 
را مدیریــت کرد، تصحیــح در فرایند 
کارگــزار _معامله گر اســت که باید 
اجرایی شود. کارمزد متغیر سبد گردانی 
هم باید اجرایی شود. همایون دارابی، 
مدیرعامل ســبد گردانی داریوش نیز 
تاکید کرد: یکی از دلایل توسعه نیافتن 
سبد گردانی فرآیند امضای خیس است 
که در شهرســتان ها به گلوگاه و عامل 

توقف توســعه فعالیت سبدگردان ها 
تبدیل شده است.

دارابی با تجلیل از روندهای جدید 
ســازمان بورس بــرای توکنایز کردن 
دارایی ها و ســبدها گفت: کشورهای 
همسایه و کشــورهای شرق آسیا این 
پروژه را دنبال کرده اند، سازمان بورس 
با توکنایز کردن دارایی ها می تواند بازار 
سرمایه ایران را ۲۴ ساعته کرده و عمق 

بسیار بیشتری به بازار بدهد.
ســیدرضا اعجــازی مدیرعامل 
سبد گردان اقتصاد بیدار هم گفت: باید 
قوانین سند باکس اصلاح شود تا مانع 
توسعه سبد گردانی نشود. او افزود: باید 
فرآیند توکانیز کردن سریع تر رخ دهد و 
رمزدارایی ها باعث توسعه بازار سرمایه 
شــود اما متأسفانه در پیش نویس اخیر 
رمز دارایی ها بازار ســرمایه دیده نشده 
اســت. شهریار شــهمیری نیز گفت: 
انتظار این اســت که سازمان بورس با 
اصلاح فرآیندهایی اعم از نرخ کارمزد، 
وضع ســبد گردان هــا را بهبود دهد. 
جمالی، مدیرعامل سبد گردان آسمان 
هم در این هم اندیشــی گفت: در حق 
سبدگردان های کوچک و تازه تأسیس 
اجحاف می شــود، بایــد مجوز تعداد 
بیشتری صندوق به سبد گردان ها داده 
شــود. قلی پور مدیرعامل سبد گردان 
الماس نیز در این نشســت گفت: سبد 
گردان ها به جز سبدگردان های بزرگ 
در شرایط فعلی امیدی برای زنده ماندن 
ندارند و باید مزیتی برای سبد گردان ها 
ایجاد شــود. گذاشتن کفایت سرمایه 
برای ســبد گردان ها منصفانه نیست، 
ارزش بازار امــروز ۴۰ درصد افزوده 
شده چرا باید کفایت سرمایه به اندازه 

یک درصد برابر افزوده شود.

رییس سازمان بورس:

سبدگردان ها دنباله روی 
هیجانات بورس نباشند

رییس سازمان بورس با بیان این که افزایش تعداد سبدگردان ها و عرضه های اولیه باعث طراوت بازار سرمایه 
می شود، گفت: انتظار این است که سبدگردان ها پرچم داران تحلیل در بازار سرمایه باشند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: 
در بــازار پول، وظایــف بانک ها به صورت 
ویژه مشــخص شــده، همین تقسیم کار در 
بازار سرمایه نیز می تواند رخ دهد و وظایف 
نهادهای مالی به صورت ویژه مشخص شود.

اقتصادی


